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تهيه پيش نويس ابزارهاي مالي اجراي
 طرح بازآفريني شهري

مديرعام��ل ش��رکت عمران و بهس��ازي 
شهري ايران از تهيه پيش نويس ابزارهاي 
مالي و حقوقي اجراي برنامه  ملي بازآفريني 
ش��هري و ارس��ال آن به هيات دولت خبر 
داد. ب��ه گ��زارش پايگاه خبري وزارت راه و 
شهرسازي، هوشنگ عشايري گفت: اين 

پيش نويس در کارگروه مربوطه در 21 بند تنظيم و تدوين ش��ده و براي 
تصويب نهايي به هيات دولت ارسال شده است. معاون وزير راه و شهرسازي 
يادآورشد: پيش نويس ابزارهاي مالي و حقوقي برنامه  ملي بازآفريني شهري 
در سه بخش طرح هاي بازآفريني شهري پايدار در محدوده اراضي داراي 
مالکيت خصوصي، طرح هاي بازآفريني شهري پايدار با استفاده از اراضي 
دولتي و ساير مشوق ها براي تسهيل در فرآيند بازآفريني شهري پايدار تهيه 
شده است. هم اکنون مقرر شده است اجراي برنامه ملي بازآفريني شهري 
در هشت استان کشور از جمله آذربايجان شرقي، اصفهان، بوشهر، تهران، 
کردستان، مازندران، فارس و همدان بصورت پايلوت از سوي وزارت راه و 

شهرسازي مورد پيگيري ويژه قرار گيرد.

رشد ۲۸ درصدي ارزش معاملات مسکن
 در سال 96

براساس اعلام وزارت راه و شهرسازي، حجم ريالي معاملات مسکن شهر 
تهران در س��ال 1۳۹۶ نس��بت به س��ال قبل از آن 2۷.۸ درصد رشد داشته 
اس��ت. به گزارش ايس��نا، دفتر برنامه ريزي و اقتصاد مس��کن با ارايه آمار 
بازار مس��کن ش��هر تهران در س��ال 1۳۹۶ اعلام کرد ارزش کل معاملات 
واحدهاي مسکوني آپارتماني شهر تهران در سال 1۳۹۶ بالغ بر ۸1 هزار و 
۷۶۰ ميليارد تومان بوده که نسبت به سال قبل از آن 2۷.۸ درصد افزايش 
داش��ته اس��ت. هم چنين حجم معاملات مس��کن تهران در سال 1۳۹۶ به 
1۸۴ هزار و ۴۴۰ واحد رسيده که در مقايسه با سال قبل از آن 12 درصد 
افزايش نشان مي دهد. متوسط قيمت مسکن شهر تهران در سال 1۳۹۶ 
متري ۴ ميليون و ۸۳۷ هزار تومان بوده که نسبت به سال قبل از آن 1۰.۸ 
درصد افزايش يافته است. در شرايطي که شاخص کلي بازار مسکن شهر 
تهران در 12 ماهه رش��د مثبت را نش��ان مي دهد از س��رعت رشد معاملات 
در س��ه ماهه پاياني س��ال 1۳۹۶ به دليل جهش يکباره نرخ ارز به ش��دت 

کاسته شده است.

افزايش منطقي اجاره بها فقط ۱۰ درصد
نايب رئيس اول اتحاديه مشاوران املاک 
با تشريح وضعيت بازار اجاره بهاي مسکن، 
گف��ت:  ع��ده اي در اين بخش ب��ه دنبال 
سوداگري هستند که بايد با ارائه اطلاعات 
ش��فاف بازار مس��کن از اين س��وداگري 
جلوگيري کرد. حسام عقبايي در گفتگو با 

تس��نيم درباره وضعيت اجاره بهاي مس��کن اظهار کرد: با وجود آن که بازار 
معاملات بازار مسکن به دليل قيمت هاي غيرواقعي و کاذب قفل شده و 
پيش بيني افزايش قيمت در حد تورم براي آن را داريم، اما در حوزه اجاره بها 
دغدغه ها مقداري بيش��تر اس��ت. وي ادامه داد:  نوس��انات بازار ارز و طلا در 
اين بخش تاثيرگذار بوده و اصلي ترين ش��اخص اجاره بها قيمت مس��کن 
اس��ت. قاعدتا اگر رش��د قيمت مس��کن داش��ته باشيم در همان حد با رشد 
اجاره بها مواجه خواهيم بود. نايب رئيس اول اتحاديه مشاوران املاک با 
اشاره به اين که هيچ اتفاق خاصي در اين بخش روي نداده و بين عرضه 
و تقاضا اجاره نشيني تعادلي به جود نيامده است، اظهار کرد: تقاضا براي 
اجاره  مسکن در شهرهاي بزرگ تقاضا بالاست و اين مسئله مي تواند به 
افزايش قيمت منجر شود. وي با اشاره به سوداگري عده اي در بازار اجاره  
مسکن، افزود: تمام تلاش اين است که جلوي اين سودداگري افراد سوددجو 
گرفته ش��ود،  در اين راس��تا بايد اطلاعات ش��فاف به مردم ارائه شود در اين 
ص��ورت اتف��اق خاص��ي در اين حوزه طي ماه هاي پيش رو روي نمي دهد. 
عقبايي ميزان افزايش نرخ اجاره بهاي مسکن را براي تابستان امسال 1۰ 

درصد پيش بيني کرد.

۱۰ روز تا پايان ساخت راه آهن قزوين - رشت
مديرکل س��اخت راه آهن منطقه 2 ش��رکت س��اخت و توسعه زيربناهاي 
حمل و نقل کشور معتقد است مي توان اميد داشت تا نيمه ارديبهشت ماه 
کار اجرايي در راه آهن قزوين – رشت به پايان برسد. علي اکبر مردي در 
گفتگو با ايسنا، اعلام کرد: خوشبختانه پروژه مهم اتصال قزوين به رشت 
که استان گيلان را به شبکه ريلي کشور متصل مي کند به پيشرفت قابل 
توجهي رسيده و امروز مي توان اعلام کرد که نزديک به ۹۹ درصد از کار 
در مرحله پاياني خود قرار دارد. از اين رو همان طور که مديرعامل شرکت 
ساخت گفته بود اميد داريم در نيمه ارديبهشت ماه کار اجرايي اين پروژه به 
پايان برسد. به گفته وي، اين پروژه ريلي که با توجه به قرار گرفتن در يکي 
آب و هوايي کشور پيچيدگي هاي خاص  از سخت ترين مناطق جغرافيايي و ْ
خود را داشت، در حال حاضر به مرحله پاياني کارهاي پيچيده خود رسيده و 

تنها چند گام تا نهايي شدن اين اتصال فاصله وجود دارد.

تدوين طرح جديد تحقيق و تفحص از 
عملکرد شرکت فرودگاه هاي کشور

عضو کميسيون عمران مجلس، از تدوين طرح تحقيق و تفحص از عملکرد 
ش��رکت فرودگاه هاي کش��ور خبر داد. محمدرضا ملکشاهي در گفتگو با 
خانه ملت، با اش��اره به تدوين طرح تحقيق و تفحص از عملکرد ش��رکت 
فرودگاه هاي کش��ور از س��وي برخي نمايندگان عضو کميسيون عمران 
مجلس، گفت: طرح در دست بررسي در گذشته نيز از سوي برخي نمايندگان 
مطرح شده بود اما اکنون با جزييات بيشتر و محورهاي دقيق تر در حال 
تدوين است. عضو کميسيون عمران مجلس با بيان اينکه در چند روز آينده 
تدوين طرح به پايان خواهد رسيد، افزود: پس از نهايي شدن طرح تفحص از 
شرکت فرودگاه ها اين طرح به هيات رئيسه تقديم مي شود. وي با اشاره به 
محورهاي طرح مذکور، تصريح کرد: سوءمديريت در شرکت فرودگاه هاي 
کشور، ناتواني در اداره امور از سوي مسئولان، انتصاب مديران ضعيف و 
ناکارآمد، برخورد نامناسب با کارکنان و زيردستان از مهم ترين محورهاي 
طرح تحقيق و تفحص از شرکت فرودگاه هاي کشور است. عضو کميسيون 
عمران مجلس يادآور شد: هدف از تدوين اين طرح شفاف سازي عملکرد 

شرکت فرودگاه هاي کشور است.

افزايش قيمت مسکن در بازار موقتي است
عضو کميسيون عمران مجلس، با تاکيد بر اينکه افزايش قيمت مسکن 
موقتي است، گفت: نوسانات اخير تلنگري براي مجموعه مديران و از طرف 
ديگر مجموعه تصميم سازي از جمله مجلس بوده تا سريع تر راهکارهايي 
براي ساماندهي بخش مسکن اتخاذ کنند. سيدحسين افضلي در گفتگو با 
خانه ملت، با اشاره به وضعيت فعلي بازار مسکن و نوسانات قيمتي در آن، 
گفت: با توجه به افزايش قيمت مسکن در سه ماه گذشته بايد بگوييم که 
رش��د قيمت ها قطعا موقتي خواهد بود. اين نماينده مجلس با بيان اينکه 
بحران هاي ارزي و رکود در بخش صنعت و توليد، تقاضا در بخش مسکن 
راافزايش داده اس��ت، افزود: در پي بحران هاي ارزي س��رمايه ها به سمت 
مس��کن هدايت ش��د. افضلي با اشاره به سرمايه گذاري هاي اخيري که از 
طريق سرمايه گذارهاي خارجي در کشور صورت گرفته است، تصريح کرد: 
اکنون رقم هاي بسيار بالايي در بخش فاينانس، اعتبار جذب مي شود که 
به تبع آن رونقي در بخش صنعت و توليد ايجاد مي کند. وي ادامه داد: با 
توجه به راهکارهايي که دولت در بخش مسکن پيش بيني کرده و جلسات 
مستمري که در وزارت راه و شهرسازي و کميسيون عمران صرفا در رابطه 

با مسکن برگزار شده وضعيت اين بازار به زودي بهتر خواهد شد.

پيشخوان

راه ومسکن

گروه راه و مس�کن: نظارت بر نرخ بليط هواپيماها بيش��تر خواهد 
ش��د. روزهاي ابتداي س��ال جاري خبرهايي درباره قيمت هاي 
عجيب برخي پروازها در رس��انه ها منتش��ر ش��ده بود. انتشار اين 
گزارش ها موجب ش��د تا مس��ئولان س��ازمان تعزيرات نيز به اين 
پرونده ورود کنند. از طرف ديگر طي روزهاي گذشته نيز گروهي 
از نماين��دگان مجل��س نيز با انتقاد از اين موضوع فرصتي را براي 
ايرلاين هاي داخلي در نظر گرفته بودند تا بتوانند به سامان دهي 
وضعيت بپردازند. در حالي که چند روز پيش از اين صديف بدري، 
س��خنگوي کميس��يون عمران مجلس گفته بود که کميته اي از 
س��ازمان هواپيمايي، مجلس و ايرلاين ها تش��کيل شده تا قيمت 
تمام شده پروازها را تعيين کنند. حالا نيز جمال انصاري، رئيس 
س��ازمان تعزيرات حکومتي تش��کيل کارگروه س��امان دهي نرخ   
بلي��ت هواپيم��ا از ابتداي س��ال جاري را تايي��د کرده و البته گفته 
است که سازمان تعزيرات با رقابتي بودن نرخ هاي بليت هواپيما 
موافق است، اما با عدم تعيين سقف قيمتي در اين حوزه، مخالفت 

مي کند.
تشکيل کميته سامان دهي قيمت بليط هواپيما ���

انصاري در گفتگو با فارس، در پاسخ به اين سؤال که آيا سازمان 
تعزي��رات حکومت��ي به موضوع نرخ ه��اي چارتري و قيمت هاي 
نجومي بليت هواپيما در برخي ايام پرتقاضا و اوج سفر ورود کرده، 
توضي��ح داد: از موضع س��ازمان تعزي��رات بارها بيان کرده ايم که 
رهاسازي نرخ بليت هواپيما برخلاف سياست  هاي فعلي، نظارتي 
و کنترلي سازمان تعزيرات حکومتي است. وي بيان داشت: ما در 
ادوار و مناس��بت هاي مختلف به موضوع نرخ هاي بليت هواپيما 
ورود کرده ايم، البته بيش��ترين کنترل هاي اخير در ايام تعطيلات 
نوروز 1۳۹۷ بود که در بس��ياري از فرودگاه هاي پرتردد، نماينده 
س��ازمان تعزيرات حکومتي مس��تقر شد. رئيس سازمان تعزيرات 
حکومتي افزود: در اس��فند 1۳۹۶ در جلس��ه ستاد تنظيم بازار اين 
موضوع به عنوان يک موضوع مهم مطرح و تصميم گرفته شد، 
مکانيزم حداکثري و تعريفي صحيح داش��ته باش��يم که در کشور 
مسافرت هوايي بين دو نقطه با هواپيما، حداکثر چه سقف نرخي 

بايد داشته باشد.
انصاري ادامه داد: در حال حاضر متأس��فانه ش��اهد رهاس��ازي 
قيمت هاي بليت هواپيما توسط شرکت هاي هواپيمايي، آژانس ها 
و چارترکننده ها هستيم که اين بر خلاف سياست ها است؛ البته ما 
برخورد قانوني داشته ايم  از اين پس نيز برخورد مي کنيم و سازمان 
تعزي��رات حکومت��ي بايد در اين حوزه ب��ه ناچار ورود کند. رئيس 

سازمان تعزيرات حکومتي گفت: در پايان اسفند ۹۶ در جلسه ستاد 
تنظيم بازار اين موضوع مهم را مطرح کرده ايم و مصوب کردند 
که از ابتداي سال ۹۷ با تشکيل کارگروهي موضوع نرخ هاي بليت 
هواپيما ساماندهي شود. وي ادامه داد: سازمان هواپيمايي کشوري 
با اصل اين ساماندهي و همچنين ساماندهي بليت هاي چارتري 

موافق است و شرايط در دنيا نيز همين گونه است.
رئيس س��ازمان تعزيرات حکومتي افزود: ما عرصه رقابتي کردن 
ن��رخ بلي��ت هواپيما را قبول داري��م، اما اين موضوع هيچ منافاتي 
با آنکه س��قفي براي نرخ هاي بليت هاي هواپيما مش��خص شود، 
ن��دارد؛ بنابراين با رقابتي ب��ودن نرخ بليت هاي هواپيما موافقيم، 
اما با عدم تعيين س��قف قيمتي مخالفيم. انصاري اظهار داش��ت: 
در اين باره  با قانون ش��کنان برخورد مصداقي داش��ته ايم و از اين 
به بعد نيز اين کار ادامه مي يابد، تا ضابطه مش��خص و دقيقي در 

اين حوزه ايجاد شود.
اولتيماتوم ���۶ ماهه مجلس به سازمان هواپيمايي

هفته پاياني فروردين ماه بود که صديف بدي، سخنگوي کميسيون 
عم��ران مجل��س در گفتگ��و با خانه ملت گفت: انتخاب يک نفر از 
اعضاي کميسيون  عمران براي عضويت در کميسيون  مشترک 

رسيدگي به لايحه اصلاح و دائمي کردن قانون مديريت خدمات 
کش��وري صورت گرفت که با راي موافق نمايندگان بنده براي 
عضويت در اين کميس��يون انتخاب ش��دم. سخنگوي کميسيون 
عمران مجلس، با يادآوري دستور ديگر کميسيون عمران مجلس، 
افزود: بررس��ي لايحه تصويب تش��ريفات کنوانسيون هواپيمايي 
کشوري بين المللي )با حضور معاونان ذي ربط وزارتخانه هاي راه 
و شهرسازي و امور خارجه و مرکز پژوهش هاي مجلس شوراي 

اسلامي( ديگر دستور کار اين کميسيون بود.
ب��دري ب��ا بيان اينکه گزارش��اتي درخصوص نحوه اعمال قيمت 
بليت هواپيما در ايام پرتقاضا از س��وي رئيس س��ازمان هواپيمايي 
به نمايندگان داده ش��د، گفت: با توجه به توضيحاتي که س��ازمان 
هواپيمايي داد و تجارب کشورهاي مختلف دنيا درخصوص سيال 
بودن قيمت ها در زمان اوج گيري تقاضا اين تجربه جهاني است. 
وي ادام��ه داد: ب��راي مقابله با دغدغه گراني نرخ بليت هواپيما در 
اوج تقاضا مقرر شد با افزايش کنترل و نظارت ها از سوي سازمان 
هواپيماي��ي برخورده��اي لازم صورت بگيرد. بدري با بيان اينکه 
دغدغه ما افزايش کيفيت خدمات و رش��د قدرت رقابت در حوزه 
خدمات هوايي است، افزود: بايد سازمان هواپيمايي جلوي رانت را 

گرفته و اجازه فعاليت براي شرکت هاي که تمايلي به رعايت قانون 
ندارن��د نده��د. وي با تاکيد بر اينکه ايجاد رقابت ميان ايرلاين ها 
لازم است، تصريح کرد:بايد فضاي رقابتي مناسب فراهم شود تا 
کيفيت خدمات افزايش يابد. وي تصريح کرد: در جلسه کميسيون 
عمران مقرر شد در ۶ ماهه نخست امسال نظارت هاي بيشتري بر 

ايرلاين ها اعمال شده و گزارشي به مجلس ارايه شود.
رتبه بندي هواپيماها مولفه اي براي تعيين نرخ بليت ها ���

در همين ارتباط کمال الدين ش��هرياري، عضو کميسيون عمران 
مجل��س در گفتگ��و با خبرن��گار »تجارت« با بيان اينکه در حمل 
و نقل هوايي همزمان با آزادس��ازي نرخ ها رش��د خوبي در ناوگان 
ش��اهد بوده ايم، افزود: تاثير آزادس��ازي نرخ ها در وضعيت فعلي 
ناوگان هوايي با چند سال قبل که نرخ ها ثابت بوده مشهود است 
زيرا در س��ال هاي گذش��ته هيچ انگيزه اي براي توس��عه ناوگان 

وجود نداشته است.
اين نماينده مجلس با اش��اره به فوايد آزادس��ازي نرخ بليت حمل 
و نق��ل هواي��ي ب��راي اين ناوگان، تصريح کرد: در گذش��ته براي 
مسافرت هاي تعطيلات عيد از يک ماه به آغاز سال دسترسي به 
بليت هواپيما غير ممکن بود اما بعد از شناور شدن نرخ ها ديده شده 
که تا شب عيد نيز بليت البته با نرخ هاي متفاوت قابل دسترسي 
اس��ت. ش��هرياري با اش��اره به ورود کميسيون عمران مجلس به 
موض��وع س��اماندهي آش��فته بازار فروش بلي��ت هواپيما و برخي 
تخلفات ايرلاين ها در پروازهاي چارتري، گفت: شناور کردن نرخ 
بليت هواپيما براي رقابتي شدن فضاي ميان ايرلاين ها در راستاي 
خدمات رساني بهتر به مسافران بود اما اين موضوع محقق نشد. 
عضو کميسيون عمران مجلس دهم با بيان اينکه فضاي رقابتي 
ميان ايرلاين ها زماني شکل مي گيرد که تعداد تقاضا متناسب با 
ميزان صندلي هاي هواپيما باشد، افزود: متاسفانه در حال حاضر 
ب��ا وج��ود کمبود صندلي و همچنين زمين گير ش��دن 5۰ درصد 
هواپيماهاي کش��ور شرکت هاي هواپيمايي رقابت ناسالمي را در 
جهت متضرر شدن مسافران به راه انداخته اند. شهرياري در ادامه 
با نامتعارف خواندن نرخ بليت هواپيما در بسياري از سفرها، تصريح 
کرد: بايد س��قفي براي نرخ بليت هواپيما در نظر گرفته ش��ود تا 
رقابت هاي ناسالم ميان ايرلاين ها پايان يابد. رتبه بندي هواپيماها 
از حيث عمر آن و همچنين نحوه خدمات رس��اني بايد در تعيين 
نرخ پروازي موثر باشد. در حال حاضر ديده مي شود که هواپيمايي 
که از هيچ امکاناتي برخوردار نيست با هواپيماي مدرن و جديد در 

حيث نرخ بليت رقابت مي کند که اين تخلف است.

رئيس سازمان تعزيرات حکومتي از رصد قيمت پروازها از ابتداي سال خبر داد

شهرياري در گفتگو با »تجارت«: بايد سقفي براي نرخ بليت هواپيما در نظر گرفته شود

تعيين سقف بليط هواپيما در دستور کار

سياست دولت در مسکن اجتماعي مشخص نيستايدرو با مشارکت روس ها بالگرد مي سازد10 واگن غله بر در اراک ساخته شد 
مديرعامل ش��رکت واگن پارس اراک 
گفت: 1۰ واگن غله بر در اين شرکت 
س��اخته و از روز گذش��ته )سه شنبه( به 
ناوگان ريلي کشور پيوست. محمدرضا 
مختاري افزود: اين واگن ها به سفارش 

ش��رکت پارس��يان ريل ش��رق طراحي و ساخته شده و ارزش 
ريالي هر يک از آنها 2 ميليارد و ۳۰۰ ميليون ريال است. وي 
اظهار کرد: قرارداد اوليه ساخت واگن غله بر با شرکت پارسيان 
ريل ش��رق 1۰۰ دس��تگاه اس��ت و سال گذشته ۷۰ دستگاه به 
ش��رکت بهره بردار تحويل ش��د و واگن هاي باقي مانده نيز تا 
پايان خرداد امسال تحويل مي شود. مديرعامل شرکت واگن 
پارس اراک بيان کرد: ساخت واگن هاي غله بر از محصولات 

جديد اين شرکت است.

مع��اون توس��عه صناي��ع حم��ل و نقل 
س��ازمان گسترش و نوس��ازي صنايع 
اي��ران )ايدرو( از ورود اين س��ازمان به 
پ��روژه س��اخت بالگرد ب��ا همکاري و 
مشارکت يک شرکت صاحب نام روسي 

خبر داد. بهزاد اعتمادي گفت: ابتدا با شرکت »لئوناردو«ي ايتاليا 
وارد مذاکره شديم که در آغاز براي همکاري قول مساعد داد، 
اما در ادامه به دلايلي کنار کشيد. وي ادامه داد: سپس همکاري 
با ش��رکت ايرباس در دس��تور کار قرار گرفت، اما از آنجايي که 
اين ش��رکت حاضر به داخلي س��ازي بالگردها در ايران نبود و 
فروش هدف آنها بود، از دستور کار ايدرو خارج شد. وي افزود: 
در نهايت، پس از مذاکره با روس ها براي ساخت 2 مدل بالگرد 

به جمع بندي رسيديم.

عضو کميس��يون عمران مجلس دهم با 
تأکيد براينکه سياس��ت دولت در مسکن 
اجتماع��ي ظاهرا هم��ان برنامه اصلاح 
بافت فرس��وده اس��ت، گف��ت: افزايش 
س��قف وام خريد مس��کن تا2۰۰ ميليون 

توم��ان ش��ايد موج��ب بالا رفت��ن قدرت خريد ش��ود اما قيمت را 
هم افزايش مي دهد. س��يدهادي بهادري گفت: مسکن اجتماعي 
بايد يک طرح روش��ن و قابل لمس باش��د اما ظاهراً هدف دولت 
دولت کشاندن مسکن اجتماعي به بافت فرسوده است و براساس 
همان سياس��ت هاي اصلاح و بازس��ازي بافت فرسوده است. اين 
نماينده مجلس همچنين ادامه داد: نماينده هاي مجلس ش��وراي 
اسلامي طرحي در خصوص تأمين مسکن اقشار کم درآمد تدوين 

کرده اند و اگر طرح خوبي باشد از آن حمايت مي کنيم.

مديرعامل سازمان بنادر و دريانوردي گفت: اقيانوس 
هند از مناطق راهبردي در قرن 21 محسوب مي شود 
و ب��ه عن��وان مرکز اقتصاد جهاني، نقش حايز اهميتي 
در تس��هيل تجارت جهاني دارد. به گزارش س��ازمان 
بنادر و دريانوردي، محمد راستاد در ششمين اجلاس 
فرماندهان نيروي دريايي کشورهاي حاشيه اقيانوس 
هن��د ب��ا بيان اينکه اقيان��وس هند به لحاظ اقتصادي 
به يک منطقه پويا تبديل شده، به نقش گسترده اين 
منطقه در انتقال انژري اشاره کرد و افزود: هم اکنون 
ش��اهد رقابت جهاني براي حضور کش��ورها در اين 
منطقه هس��تيم. وي با اش��اره به گزارش آنکتاد مبني 
بر افزايش تجارت دريا پايه و رشد اقتصادي در آسيا، 
گفت: نيمي از کانتينرها در اين منطقه اس��ت. بيش��تر 
کش��ورهاي کرانه اقيان��وس هند داراي ظرفيت هاي 
در حال توسعه هستند که مي توانند به همکاري هاي 
منطقه اي کمک کنند و اين ظرفيت ها را به کار گيرند. 
راس��تاد درباره چشم انداز تجارت دريايي در اقيانوس 
هند درخصوص ويژگي هاي اين منطقه، اظهار کرد: 
اقيانوس هند از مناطق راهبردي در قرن 21 محسوب 

مي ش��ود و به عنوان مرکز اقتصاد جهاني، نقش حايز 
اهميتي در تسهيل تجارت جهاني دارد. وي با تاکيد بر 
مشارکت جدي و راهبردي ايران در منطقه اقيانوس 
هن��د، اف��زود: در بازه زمان��ي 2۰1۷ تا 2۰1۸ بيش از 
15۴ميلي��ون ت��ن کالاي غيرنفتي از بنادر ايران جابه 
جا ش��د که نش��ان دهنده رش��د ۶ درصدي است. وي 
خاطرنشان کرد: منطقه اقيانوس هند به يک منطقه 
اصلي براي تجارت جهاني تبديل ش��ده و در مقايس��ه 
با س��اير اقيانوس ها ش��اهد افزاي��ش تجارت در اين 

منطقه هستيم.

رشد فزاينده ترافيک دريايي در بنادر اقيانوس هند
عضو کميسيون برنامه و بودجه مجلس دهم با بيان 
اينکه تکليف تفکيک وزارت راه و شهرس��ازي نهايتا 
تا سه ماه ديگر روشن مي شود، گفت: تفکيک هزينه 
بسيار زيادي به دنبال خواهد داشت و مخالف جدايي 
اين دو بخش هستم. مهرداد لاهوتي در گفتگو با ايلنا 
با اش��اره به آخرين تصميمات مجلس براي تفکيک 
وزارت راه و شهرس��ازي اظهار داش��ت: سال گذشته 
دول��ت دو لايح��ه براي تفکي��ک وزارتخانه صنعت، 
معدن و تجارت و تفکيک وزارتخانه راه و شهرسازي 
به مجلس ارايه کرد که رييس مجلس بررس��ي اين 
لوايح را به کميسيون مشترک ارجاع داد و در بودجه 
امس��ال برنام��ه اي براي تفکيک اي��ن دو وزارتخانه 
پيش بيني نش��ده اس��ت. اين نماينده مجلس دهم در 
ادامه اضافه کرد: نمايندگان مجلس در حال بررسي 
و اصلاح س��اختار دولت هس��تند. عضو کميس��يون 
برنام��ه و بودج��ه مجل��س ب��ا بيان اينک��ه گزارش 
نهاي��ي درباره آث��ار مثبت و منفي تفکيک وزارت راه 
و شهرس��ازي توس��ط کميسيون مشترک متشکل از 
اعضاي نمايندگان مجلس از کميسيون هاي مختلف 

تهيه و ارايه مي ش��ود، گفت: تکليف تفکيک يا عدم 
تفکيک وزارت راه و شهرسازي نهايتا تا سه ماه آينده 
روش��ن مي ش��ود. لاهوتي در ادامه با تاکيد بر اينکه 
مخالف تفکيک وزارت راه و شهرسازي هستم، اظهار 
داش��ت: تفکيک دو بخش اين وزارتخانه هزينه هاي 
زي��ادي در پي خواهد داش��ت. اي��ن نماينده مجلس 
همچنين در پايان خاطرنشان کرد: در بخش مسکن 
و شهرسازي مسووليت دولت سياست گذاري است و 
لزومي ندارد که اين بخش به يک وزارتخانه مجزايي 

تبديل شود.

روشن شدن تکليف تفکيک وزارت راه سه ماه ديگر

وعده حمل 2۰ ميليون تن بار ریلي تا 2 سال آینده
مع��اون فن��ي و امور زيربنايي ش��رکت راه آه��ن از مراحل تکميلي 
شناس��ايي 5۳ مرکز بار کش��ور با هدف اتصال به ش��بکه ريلي از 
طريق 111 کيلومتر خطوط آنتني ظرف دو س��ال آينده خبر داد و 
گف��ت: ب��ا تکميل اين طرح ريلي، 2۰ ميليون تن بار تضمين ش��ده 
از طريق ش��بکه حمل ونقل ريلي جابجا مي ش��ود. مازيار يزداني در 
گفتگو با پايگاه خبري وزارت راه و شهرس��ازي با اش��اره به پروژه 
اتصال مراکز بار به شبکه ريلي کشور اظهار داشت: هم اکنون اين 
پروژه در مرحله انجام مطالعات قرار دارد و پس از شناسايي کامل 
مراکز باقيمانده از 5۳ مرکز بار کش��ور، س��اخت و توس��عه خطوط 
آنتني آغاز مي ش��ود. وي افزود: س��ال گذش��ته 1۰ خط آنتني براي 
اتصال مرکز بار به شبکه ريلي متصل شد و ۴۳ مرکز باقيمانده نيز 

طي دو سال آينده به شبکه متصل مي شوند.
معاون امور فني و زيربنايي ش��رکت راه آهن هزينه اتصال مراکز 

بار به شبکه ريلي کشور را ۸۰۰ ميليارد تومان اعلام کرد و گفت: 
ط��ول خط��وط مورد نياز براي اتصال مراکز بار کش��ور به ش��بکه 
ريلي نيز حدود 111 کيلومتر محاس��به ش��ده است. يزداني با اشاره 
ب��ه مي��زان دربرگيري و گس��تردگي اين طرح ريلي بيان داش��ت: 
5۳ مرکز بار در سراس��ر کش��ور پراکنده ش��ده اند و بلندترين حجم 
عمليات اجرايي براي اتصال به ش��بکه ريلي کش��ور، س��اخت خط 
آنتني گل گهر )کرمان( به طول ۳۰ کيلومتر و کوچک ترين پروژه 
نيز به طول 1 کيلومتر است. وي تصريح کرد: با تکميل اين پروژه 
و تکميل خطوط آنتني به منظور اتصال مراکز حمل بار به ش��بکه 
ريلي2۰ ميليون تن بار تضمين ش��ده از طريق ش��بکه حمل ونقل 

ريلي جابجا خواهد شد.
معاون فني و زيربنايي راه آهن با اشاره به عملکرد اين معاونت در 
س��ال ۹۶ به اتمام بازس��ازي محور جنوب حدفاصل ايستگاه تنگ 

هفت تا ايستگاه شهبازان به طول ۴5 کيلومتر اشاره کرد و گفت: 
ب��ا ت��لاش و همت ش��بانه روزي کارگ��ران و کارکنان ريلي، پروژه 
دشوار و پر اهميت بازسازي محور جنوب در سال 1۳۹۶، به اتمام 
رس��يد. وي افزود: ثبت رکورد ۳ هزار متر بازس��ازي و تخليه 15۰ 
واگن بالاست باوجود ۷ قوس با شعاع زير ۴۰۰ متر، ۳۰۰ متر خط 
داخل تونل و 5۰۰ متر خط در داخل ترانشه بسيار عالي و بي نظير 
است. يزداني با بيان اينکه اين پروژه يکي از دشوارترين پروژه هاي 
ريلي کش��ور بوده اس��ت خاطرنشان کرد: اجراي اين پروژه همت، 
برنامه ريزي، امکانات و مديريت ويژه اي را مي طلبيد و در يکي از 
صعب العبورترين و پرترافيک ترين مناطق ريلي کش��ور انجام شد. 
معاون فني و زيربنايي راه آهن يادآور ش��د؛ اجرا و اتمام اين پروژه 
عظيم، نقش مهمي در افزايش سرعت و ايمني سير و حرکت قطارها 

در محور جنوب خواهد داشت.

ایران بازار ساخت وساز کشورهاي جنگ زده را از دست ندهد
رئيس کميسيون عمران مجلس، از پيش قدم شدن کشورهاي 
ترکيه، آمريکا و عربس��تان در بازس��ازي سوريه خبر داد و گفت: 
ايران نبايد اين فرصت را از دست بدهد. محمدرضا رضايي در 
گفتگو با خانه ملت، با اشاره به ظرفيت هاي بسيار ايران در حوزه 
صدور خدمات فني و مهندسي و حتي نيروي کار ماهر، گفت: 
متاس��فانه بي توجهي به اين توانمندي ها و ضعيف در رايزني ها 
منجر به از دس��ت دادن اين نوع بازارهاي و توفيق کش��ورهاي 
رقيب ش��ده اس��ت. رئيس کميسيون عمران مجلس با تاکيد بر 
اينکه تعامل دس��تگاه هاي اقتصادي و ديپلماس��ي کشور براي 
تقويت رايزني ها در حوزه جذب بازارهاي منطقه لازم اس��ت، 
افزود: در حال حاضر که مراحل س��اخت و بازس��ازي بس��ياري 
از کش��ورهاي جنگ زده منطقه آغاز ش��ده نبايد از اين فرصت 

چشم پوشي کنيم.
رضايي با بيان اينکه مهندس��ان ايراني و ش��رکت هاي عمراني 
موجود در کش��ور ظرفيت هاي مناس��بي براي ارايه خدمات به 
کش��ورهاي منطقه دارند، تصريح کرد: در ش��رايط فعلي که با 
رکود اقتصادي مواجه هستيم بايد ارز آوري از اين منظر و رشد 
صادرات را در دستور کار خود قرار دهيم. وي با تاکيد بر اينکه 
در ح��ال حاض��ر بي��ش از ۴۰۰ هزار مهندس عمران در کش��ور 
داريم که بس��ياري از آنها بيکار هس��تند، گفت: با آغاز همکاري 
نيروهاي متخصص ايراني در کش��ورهاي جنگ زده علاوه بر 
ارزآوري براي کشور اشتغالزايي نيز صورت مي گيرد. اين نماينده 
مجلس دهم، با بيان اينکه در حال حاضر ظرفيت ساخت و ساز 
در کشوري مانند سوريه بسيار بالا است، افزود: با توجه به آسيب 

جدي وارده به زيرساخت هاي اين کشور ايران مي تواند با صدور 
خدمات فني و مهندسي در بهبود وضعيت سوريه دخيل بوده و 

از اين نظر به اقتصاد کشور خود نيز کمک کند.
رضاي��ي ب��ا تاکي��د ب��ر اينکه کمک به تامين امنيت در س��وريه 
بايد توام با استفاده از ظرفيت هاي اقتصادي آن باشد، تصريح 
کرد: متاسفانه در حال حاضر ترکيه، عربستان و آمريکا تلاش 
عمده اي براي جذب بازارهاي س��اخت و س��از در کشور سوريه 
را آغ��از کرده ان��د از اي��ن رو تعلل ايران به صلاح نيس��ت. وي با 
بي��ان اينکه بايد در بازار بازس��ازي س��وريه اي��ران نقش اول را 
داش��ته باش��د، گفت: متاس��فانه تاکنون کشورهاي ديگر پيش 
قدم شده و ادامه غفلت ايران سهم کشور را از بازارهاي منطقه 
به ش��دت کاهش مي دهد. اين نماينده مجلس دهم، ادامه داد: 

باي��د ب��ا تقويت ديپلماس��ي اقتصادي زمينه حضور مهندس��ان 
و ش��رکت هاي عمران��ي ايران��ي و حتي ص��دور خدمات فني و 
مهندسي به سوريه و ساير کشورهاي جنگ زده را فراهم کنيم. 
رئيس کميس��يون عمران مجلس يادآور ش��د: در صورت لزوم 
مجلس به ويژه کميسيون عمران آن نيز به موضوع رايزني براي 

جذب بازارهاي منطقه ورود جدي خواهد داشت.


